

北京大學



北京大学

PEKING UNIVERSITY

执行主编：温儒敏 赵为民
执行副主编：张黎明 林胜利 张凤珠

北京大学出版社
中国北京·一九九八

图书在版编目(CIP)数据

北京大学 / 温儒敏, 赵为民主编. - 北京: 北京大学出版社, 1998.4

ISBN 7-301-03717-1(平) ISBN 7-301-03737-6(精)

I. 北… II. ①温…②赵… III. 北京大学 - 概况 - 图集 IV. G649.281-64

书 名: 北京大学

著作责任者: 温儒敏 赵为民 主编

责任编辑: 张凤珠

标准书号: ISBN 7-301-03717-1/J·61(平)

ISBN 7-301-03737-6/J·63(精)

出 版 者: 北京大学出版社

地 址: 北京市海淀区中关村北京大学校内 100871

电 话: 出版部 62752015 发行部 62559712 编辑部 62752032

排 印 者: 新华彩印厂

发 行 者: 北京大学出版社

经 销 者: 新华书店

850 × 1168 16开本 9.5印张 245千字

1998年4月第一版 1998年4月第一次印刷

印 数: 00001-35,000册

定 价: 100元(平) 275元(精)

發揚北京大學愛國進步民
主科學的優良傳統為振興
中華做出更大貢獻

江澤民

一九九八年六月十六日

中共中央总书记、国家主席江泽民同志给北京大学建校一百周年的题词。

Inscription by Jiang Zemin, General Secretary of the CCP Central Committee and Chinese President, for the centennial of Peking University.

前 言

■北京大学创立于1898年,初名京师大学堂,1912年改为现名。她是清末戊戌变法的产物,是中国近代史上第一所国立综合性大学。北京大学建立之初,不仅是当时中国的最高学府,而且是中国的最高教育行政机关。一百年来,北京大学在中国现代化的历史进程中起到了先锋的作用,形成了光荣的革命传统和优良的学术传统。她曾是中国新文化运动的中心;是五四爱国运动的

发祥地;是在中国传播马克思主义和民主与科学思想的最初基地;也是中国推进现代化建设事业的重要教育中心和科学研究中心。这里成长着一代又一代优秀的学者和毕业生,孕育着庄严无畏的科学思想和富于创造力的科学成果,不断为两个文明建设做出新的贡献。爱国、进步、民主、科学的精神和勤奋、严谨、求实、创新的学风在这里生生不息、代代相传。今天,当中国处在

世纪之交的关键时期,北京大学被国家列为高等教育发展蓝图的重中之重,确定了到下个世纪初叶建成世界一流水平的社会主义大学的奋斗目标。面对社会、经济和科学技术的挑战,肩负科教兴国重任的北京大学正以安定团结、改革进取、人才辈出、成果丰硕的面貌继往开来,一个水平更高、实力更强、更加富有生机活力的北京大学将昂首迈入21世纪。

FOREWORD

■ Founded in 1898, Peking University was originally named The Metropolitan University. It adopted the present name in 1912. As a product of the Reform Movement of 1898, Peking University emerged as the first state-run university in modern Chinese history. In its early years, it was not only the country's top university, but also functioned as the national administrative institution of higher education of the day.

In the last one hundred years, Peking University has pioneered in China's endeavor for modernization, with a glorious revolutionary history and fine academic tradition. In history it was the center of China's New Culture Movement, the birthplace of the

May 4th Movement and the source of the mushrooming of Marxism and the development of democracy and science. Now it is an important territory of education and research for the modernization of China. This university has produced generations of talented scholars and students, cultivated daring scientific thoughts and accomplished original and scholarly achievements, making steady contributions to the country's moral and material progress. The spirits of patriotism, progress, democracy and science and the traditions of diligence, rigour, honesty, and creativity are maintained and handed down through the ages.

At the turn of the century, as China reaches a crucial moment in its mod-

ernization, Peking University is placed, by the state government, on top of the agenda for promoting higher education, with a view to making it a world-class socialist university early in the next century. Meeting challenges of economic development, social change and scientific and technological progress in an effort to make China prosperous with modern knowledge, Peking University is moving forward in the environment of political stability and unity, pressing on for reforms and maintaining its academically-productive tradition. A better, stronger, more vigorous Peking University will emerge in the twenty-first century.

目 录

■上 编

- 第一节 / 北京大学的创立 17
- 第二节 / 北京大学的早期建设 23
- 第三节 / 蔡元培治校 27
- 第四节 / 北京大学与五四新文化运动 35
- 第五节 / 北京大学教育体制的发展与完善 43
- 第六节 / 南迁昆明 47
- 第七节 / 北返故园 51

■中 编

- 第八节 / 新的纪元 59

■下 编

- 第九节 / 北大之春 73
- 第十节 / 教学与科研 81
- 第十一节 / 教学科研生活设施 97
- 第十二节 / 校园生活 107
- 第十三节 / 留学生 115
- 第十四节 / 对外交流与合作 121
- 第十五节 / 科技开发与校办产业 127
- 第十六节 / 走向未来 133

CONTENTS

■ Part One

1. The Founding of Peking University /17
2. The Early Construction of Peking University /23
3. Cai Yuanpei's Administrative Policy /27
4. Peking University and the New Culture Movement and the May Fourth Movement /35
5. Development of Peking University's Educational System /43
6. Moving South to Kunming /47
7. Back to Beijing After the War /51

■ Part Two

8. A New Era /59

■ Part Three

9. Spring of Peking University /73
10. Teaching and Research /81
11. Teaching , Research and Living Facilities /97
12. Life on Campus /107
13. International Students /115
14. International Exchanges and Cooperations /121
15. High-Tech Development and College-run Enterprises /127
16. The Road Ahead /133



北京大学西校门
The West Gate of the University



北京大学鸟瞰

A Bird's-eye view of the University

结束：需要全本请在线购买：www.ertong.com





世纪之光
Daybreak of the new century





校友桥
The Alumni Bridge

上 编



我以极诚挚的意思，祝本校学术上的发展，只有学术上的发展，值得作大学的纪念。只有学术的建树，值得『北京大学万万岁』的欢呼！……

□ 李大钊

北大是常为新的，改进的运动的先锋，要使中国向着好的，往上的道路走。……

□ 鲁迅

